

Antara Isu Berkaitan Riba

Oleh : Mu'allim Bin Mohd Bakri

(Pensyarah Kanan ACIS UiTM Kampus Seremban)

Perbezaan di antara orang yang memakan dan yang memberi makan Riba'

Orang yang memakan riba' adalah orang yang menerima hutang dengan perjanjian di mana hutang tersebut di bayar dengan kadar yang lebih. Selain itu, orang yang membeli padi dengan padi tetapi menukarnya dengan kadar yang tidak sama nilainya juga adalah di antara contoh orang yang memakan riba'.

Manakala orang yang memberi makan riba' pula adalah orang yang memberi hutang tersebut dengan syarat membayar lebih. Atau orang yang menjual padi dengan padi yang mana nilai padinya tidak sama banyak dari segi sukatan.

Sesungguhnya golongan-golongan inilah yang merupakan orang yang termasuk dalam laknat Allah.

Orang yang menjadi saksi bagi pemakan dan pemberi makan Riba'.

Saksi bagi orang yang bagi makan riba' dan pemberi makan riba' adalah seseorang yang di lantik oleh salah seorang daripada mereka sebagai saksi perbuatan mereka ini. Contohnya, seperti berkata seorang yang memakan riba' kepada seseorang yang bernama Khuzairi, "Ya Khuzairi, engkaulah menjadi saksi antara kami berdua ini. Iaitu, ia telah berhutang pada aku dengan bayaran yang lebih daripada pokoknya.

Lantaran itu, inilah saksi yang sama akan mendapat dosa seperti mereka yang memakan dan memberi makan riba'.

Namun begitu, sekiranya berkata seseorang yang berhutang dan yang memberi hutang "Mari Khuzairi, engkau menjadi saksi antara kami, dia berhutang denganku sebanyak RM10". Kemudian dia diam dan tidak menjelaskan mengenai pembayaran lebih di dalam akad tersebut kerana mereka merahsiakan dari saksi, maka tiada berdosa saksi ini.

Orang yang menjadi juru tulis di antara pemakan dan pemberi makan Riba'

Orang yang menjadi juru tulis di antara pemakan dan pemberi makan Riba' adalah orang yang menulis di dalam satu surat atau buku mengenai hutang piutang yang berlaku antara keduanya dengan cara riba'. Contohnya, seperti kata yang memberi hutang kepada William juru tulis "Ya William, engkau tuliskan bahawa Si anu telah berhutang kepadaku RM10, maka apabila ia membayarnya hendaklah RM12. Apabila juru tulis menulis seperti mana yang dinyatakan, maka jadilah ia sebagai juru tulis Riba'. Maka, jadilah ia sebagai seorang yang bernama penolong orang yang membuat Riba'. Lantaran itu, dapatlah ia dosa sama seperti mereka.

Namun begitu, sekiranya di suruh oleh orang yang berhutang dan yang memberi hutang menulis hutang piutang dengan tidak menulis Riba'nya tapi perjanjian antara keduanya tetap dibayar lebih dan si juru tulis tidak tahu akan perjanjian itu, maka ia tidak mendapat dosa seperti mereka.